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نگاه روزدريچه

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی اهواز :
60 میلیارد تومان

 برای مبارزه با کرونا هزینه شد
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی اهواز گفت: تاکنون ۶۰۰ 
میلیارد ریال برای مبارزه با بیماری کرونا در خوزستان هزینه 

شده است.
دکتر فرهاد ابول نژادیان در نشست با  نماینده حوزه انتخابی 
مسجدسلیمان در مجلس شورای اسلامی و نیز روسای شبکه 
های بهداشت و درمان مسجدسلیمان،لالی، اندیکا، هفتکل 
بهداشتی و  نیز مشکلات  و  بررسی ظرفیت ها  به منظور 
درمانی این شهرستان ها بیان کرد: متاسفانه بخشی از پروژه 
های زیرساختی و عمرانی دانشگاه به عقب افتاده است، اما 
امیدواریم با فروکش کردن این بحران در روزهای اخیر شاهد 
در  درمانی مختلف  و  بهداشتی  شروع مجدد عملکردهای 

استان باشیم.
وی گفت: امروز نیازهای اساسی مردم در حوزه سلامت به 
عنوان اولویت های فوری و کوتاه مدت تعریف شده است 
و در خصوص پروژه های بلندت مدت هم تصمیم اساسی 

براساس اولویت بندی گرفته شده است.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز از مراکز 
بهداشتی درمانی شهرستان مسجدسلیمان و شهرهای تابعه 
بازدیدکرد. از ابتدای اردیبهشت ماه خوزستان در وضعیت قرمز 

کرونا قرار دارد.

مدیرکل شیلات خوزستان :
4 میلیون بچه ماهی 

در دریاچه هاي استان رها شدند
مدیرکل شیلات خوزستان از رهاسازی تاکنون بیش از چهار 
میلیون قطعه بچه ماهی در دریاچه های مخزنی و تنظیمی 
خوزستان خبر داد. فتح ا... ابوعلی با اشاره به روند عملیات 
استان  دریاچه های  و  رودخانه ها  در  بچه ماهی  رهاسازی 
خوزستان اظهار کرد: در چند روز گذشته بیش از ۵۰۰ هزار 

قطعه بچه ماهی در دریاچه سد دز رهاسازی شد.
وی افزود: با این مرحله رهاسازی، در مجموع از ابتدای امسال 
تاکنون بیش از چهار میلیون قطعه بچه ماهی در دریاچه های 
مخزنی و تنظیمی استان خوزستان رهاسازی شده است که به 

اشتغال صیادان بومی و محلی کمک خواهد کرد. 
مدیرکل شیلات خوزستان تصریح کرد: با توجه به اقدامات 
انجام شده در رهاسازی بچه ماهیان بومی، تولید بچه ماهی 
در خوزستان از ۱۳ میلیون قطعه به ۲۷ میلیون قطعه رسیده 
است. ابوعلی بیان کرد: با توجه به ظرفیت منابع آبی استان 
تولید بچه ماهی در خوزستان  به  بودجه ای  باید  خوزستان 
اختصاص یابد و از ظرفیت بخش خصوصی نیز برای تولید 
بچه ماهی استفاده شود. وی گفت: کار رهاسازی بچه ماهی ها 
ادامه خواهد داشت و امسال رهاسازی بچه ماهی ها در آب های 
خوزستان به ۶ میلیون قطعه خواهد رسید. ابوعلی خاطرنشان 
کرد: با این اقدام، تولید ماهی از چهار هزار تن به ۱۴ هزار تن 

در رودخانه ها و آب های داخلی خواهد رسید.

رئیس جهاد کشاورزی خوزستان :
امسال برداشت رطب و خرما
 به ۲۳0هزار تن خواهد رسید

کرد  بینی  پیش  رئیس سازمان جهاد کشاورزی خوزستان 
امسال در سال جهش تولید، برداشت خارک، رطب و خرما 
در استان به ۲۳۰هزار تن برسد که در مقایسه با سال زراعی 

گذشته ۳۲درصد افزایش خواهد یافت.
برداشت نوبرانه خارک ورطب در مناطق ساحلی و جنوبی 
با  اکنون  هم  و  شده  شروع  تیرماه  دوم  نیمه  از  خوزستان 
محصول  این  از  مملو  استان  بازارهای  "خرماپزان"  هوای 

پرجاذبه و اشتهاآورشده است.
خارک  و  رطب  کیفیت  اینکه  بیان  با  زاده  امیری  خدارحم 
ومشتری  بهتر  قبل  های  سال  با  مقایسه  در  خوزستان 
رطب  و  خارک  مهمی  افزود:بخش  است  شده  پسندتر 
تولیدی در ۱۸شهرستان خوزستان به صورت "تازه خوری 

"است و به دیگر مناطق کشورنیز ارسال می شود.
محلی  بازار  در  مرغوب  رطب  و  خارک  هرکیلوگرم  بهای 

شهرهای خرمشهر و  آبادان بین ۸۰ تا ۱۰۰هزار ریال است.
دشت  اهواز،  کارون،  آبادان،  خرمشهر،  اینکه  بیان  با  وی 
از کانون های اصلی نخیلات  آزادگان، شادگان و بهبهان 
خوزستان هستند افزود:سطح زیرکشت نخیلات استان شامل 
استعمران، برحی، زاهدی، گنطار، خضراوی، بریم، خاصی و 
کبکاب ۴۱ هزار هکتار است که از این میزان هشت هزار 

هکتار نهال و ۳۳ هزارهکتار نخیلات بارورهستند.
رئیس سازمان جهادکشاورزی خوزستان با اشاره به مشکلاتی 
ازجمله شوری و کم آبی و ریزگردها که در سال های اخیر تاثیر 
منفی بر رشد نخیلات خوزستان گذاشته بود افزود: در سال 
های ۹۸و ۹۹ با بارش های مناسب و بهبود شرایط جوی، 

وضعیت نخیلات استان از بحران خارج شده است.
امیری زاده افزود:البته اقدام هایی نظیر پیگیری و مطالبه حق 
آبه نخیلات آبادان، خرمشهر و شادگان، انجام توصیه های 
ترویجی و آموزش کافی به نخلداران، تحقیقات، اجرای شبکه 
مراقبت و پایش عوامل زیان رسان و عارضه های نوظهور مانند 
خشکیدگی برگ نخیلات و توصیه های به موقع به باغداران 
و تامین نهاده های مورد نیاز نخلداران، تامین و توزیع نهال 
انهار منجر به بهبود  یارانه دار، بهسازی و لایروبی  تجاری 

نخیلات خوزستان شده است.
به گزارش ایرنا در جریان جنگ تحمیلی، بخش های زیادی 
از نخیلات حاشیه کارون، اروندرود و بهمنشیر در خرمشهر، 
آبادان و اروندکنار بر اثر آتشباری نظامیان متجاوز بعثی عراق 
از بین رفتند و در سه دهه پس از جنگ تحمیلی نیز به علت 
خشکسالی و شور شدن رودخانه جنوبی خوزستان نخیلات 

آسیب های مضاعفی را متحمل شدند.
استان خوزستان با ۱.۲ میلیون هکتار زمین زراعی و باغی و 
تولید سالانه ۱۷.۲میلیون تن محصولات زراعی، باغی و دامی 
به ارزش ۲۹۰هزار میلیارد ریال از حیث میزان تولیدات و تنوع 
آن مقام نخست کشوری را دارا است. گندم، نیشکر، خرما، 
خارک و رطب، مرکبات، محصولات صیفی و جالیزی، چغندر 
قند، ذرت دانه ای و علوفه ای، برنج، جو و کلزا از مهمترین 

محصولات تولیدی خوزستان محسوب می شود.

مسئولان جلوي ترویج این پدیده شوم را بگیرند ؛
طوفاني به نام ازدواج سفید

ازدواج، ایجاد رابطه ای عاطفی است که طی آن، فرد علاوه 
بر ارضای نیازهای جنسی، به احساس ارزش، اعتماد، امنیت 

و دریافت محبت و احترام دست می یابد.
اجتماعی،  نهادهای  ترین  مهم  از  یکی  عنوان  به  خانواده 
اهمیتی  ازدواج،  حیث  همین  از  و  شود  می  آغاز  ازدواج  با 

بنیادین در تشکیل یک خانواده دارد.
در عین حال، ازدواج نیز مانند هر پدیده ی اجتماعی دیگری 
زمان،  در هر  و  در هر جامعه  است که  دارای هنجارهایی 
را  زمانی  مقطع  آن  و  جامعه  آن  با  متناسب  های  ویژگی 
داراست. کشور ما همچون سایر کشورهای جهان سوم در 
حال عبور از سنت و رسیدن به مدرنیته است و پر واضح 
از  اجتماعی  مسائل  تمام  در  شرایطی  چنین  در  که  است 
هایی  دگرگونی  و  تغییرات  دستخوش  نیز  ازدواج  جمله 
خواهد شد؛ تغییراتی که موجب می شود افراد، نگرش های 

نوینی در خصوص پیوند زناشویی و ازدواج داشته باشند.
در  حالی  در  سفید"  "ازدواج  مبحث  اخیر،  های  سال  در 
کارشناسان  مسئولان،  ی  اندیشه  و  شده  مطرح  ما  کشور 
این  که  است  کرده  معطوف  خود  به  را  شناسان  جامعه  و 
ایران از هیچ نوع جایگاه قانونی، شرعی  نوع از ازدواج در 
و عرفی برخوردار نیست. همان گونه که در تعاریف مربوط 
به "ازدواج سفید" آمده است، "این نوع ازدواج، ایجاد یک 
پیوند زناشویی میان زن و مرد، بدون لحاظ کردن چارچوب 

قانونی، حقوقی، شرعی و عرفی است."
همان گونه که می دانیم، اولین تجربه های ازدواج سفید 
که  جایی  آن  از  و  گرفته  شکل  آمریکا  متحده  ایالات  در 
در این نوع ازدواج، زن و مرد بدون ثبت رسمی و قانونی 
پیوند خود، یک زندگی مشترک را آغاز می کنند، به طور 
طبیعی طرفین، هیچ گونه تعهد قانونی و شرعی نسبت به 
یکدیگر ندارند و نمی توانند مدعی حق و حقوقی نسبت به 

یکدیگر باشند.
به همین دلیل است که گفته می شود در ادامه ی چنین 
های  ناهنجاری  از  ای  مجموعه  جامعه،  هر  در  روابطی 

اخلاقی و اجتماعی به بار خواهد آمد.
در ایران، آمار دقیق و مشخصی پیرامون پدیده ی ازدواج 
سفید ارائه نشده است، اما باید گفت بسیاری از رسانه ها و 
مسئولان ذیربط، در خصوص این مبحث مهم که در بطن 
جامعه وجود داشته و آمارهای غیررسمی از رشد و افزایش 

روزافزون آن حکایت دارند سکوت کرده اند.
باید اذعان داشت که جامعه ی ایران، به دلیل ریشه های 
شیعه  مذهب  اسلام،  مبین  دین  از  برگرفته  که  فرهنگی 
آمادگی  عنوان  هیچ  به  است،  ایرانی  فرهنگ  همچنین  و 
کشورهای  همچون  را  سفید  ازدواج  ی  مسأله  پذیرفتن 
آمریکایی و بخشی از اروپا نخواهد داشت و برقراری رابطه 
غیر  امری  را  سفید  ازدواج  نام  به  بستری  در  زناشویی  ی 
اخلاقی و ارتکاب جرم تلقی می کند و بر همین اساس نیز 
در قانون اساسی برای آن مجازات در نظر گرفته شده است.

اگرچه ازدواج سفید در ایران، بستری غیرقانونی، غیرشرعی 
می  محسوب  مشترک  زندگی  شروع  برای  عرفی  غیر  و 
شود، اما باید بخش عمده ای از ریشه های استقبال جوانان 
اجتماعی،  اقتصادی،  را در شرایط  پیوند  نوع  این  از  ایرانی 

فرهنگی و ... جستجو کرد.
همچنین عدم مسئولیت پذیری جوانان، یکی از مهم ترین 
مسائلی است که روان شناسان در خصوص دلیل رویکرد 

جوانان به ازدواج سفید بر آن تأکید دارند.
تعهد  به عدم  توان  ازدواج سفید می  معایب  ترین  از مهم 
و وفاداری، خیانت جنسی زوجین به یکدیگر، بروز مشکل 
ویژگی  ترین  مهم  و  کرد  اشاره   ... و  خانوادگی  روابط  در 
آن، این است که در صورت عدم تفاهم، زوجین می توانند 
بدون پشت سر گذاشتن پروسه ی طلاق، به راحتی و بدون 
از یکدیگر جدا شوند؛ مسأله ای که  هیچ تشریفات اداری 
در ازدواج رسمی به عنوان یک معضل بزرگ در جامعه ی 

مذهبی ایران تلقی می شود...
بنا بر آمارهای غیر رسمی در ایران، زنان به ازدواج سفید به 
عنوان شروعی برای ازدواج رسمی نگاه می کنند اما اکثر 
مردان، حاضر به ازدواج رسمی و دائمی با زنی که با او هم 
خانه می شوند، نیستند. و این مسأله در نهایت افسردگی و 
سرخوردگی را برای زنانی که وارد رابطه و پیوند زناشویی 

پنهانی می شوند، به همراه خواهد داشت.
با توجه به نگرانی هایی که در سال های اخیر در خصوص 
شکل گیری ازدواج سفید در ایران، به عنوان تهدید جدی و 
نوین نهاد خانواده ی ایرانی ایجاد شده است، شاید وقت آن 
رسیده باشد که مجلس محترم شورای اسلامی به تصویب 
به  و  خانواده  مبحث  خصوص  در  ضروری  های  مصوبه 
خصوص طلاق که از زیرمجموعه های مهم در این رابطه 

محسوب می شود، اقدام ورزد.
و  کمک  با  ذیربط  مسئولان  است  لازم  که  این  ضمن 
جامعه  به  بخشی  آگاهی  دار  داعیه  که  ها  رسانه  همراهی 
به  آزاد،  بستری  در  سفید  ازدواج  موضوع  طرح  با  هستند، 
دوگانگی  و  بپردازند  آن  اخلاقی  و  اجتماعی  ابعاد  تحلیل 

پنهان هم خانه ها را برای عموم مردم تشریح کنند.

با 1۴ هزار واحد افت ؛
بورس نزولی شد

روندی  ابتدایی  ساعات  در  که  حالی  در  بورس  شاخص 
واحد  هزار   ۹۶۰ و  میلیون  یک  مرز  به  و  داشت  صعودی 
نیز رسید در ساعات میانی و پایانی روندی کاهشی به خود 
گرفت؛ به طوری که تا مرز یک میلیون و ۹۳۸ هزار واحد 
کاهش یافت. معاملات بازار سرمایه در حالی به پایان رسید 
که شاخص کل این بازار با ۱۴ هزار و ۱۲۹ واحد کاهش 
به رقم یک میلیون و ۹۳۸ هزار واحد رسید. شاخص کل 
با معیار هم وزن نیز ۳۰۶۹ واحد کاهش یافت و رقم ۵۰۶ 

هزار و ۶۷۷ واحد را ثبت کرد.
معامله گران این بازار یک میلیون معامله به ارزش ۱۳۳ هزار 
و ۴۸۸ میلیارد ریال انجام دادند. شاخص کل فرابورس نیز 
با ۱۰۳ واحد کاهش رقم ۲۰ هزار و ۱۰۱ واحد را ثبت کرد. 
معامله گران این بازار ۷۲۵ هزار معامله انجام دادند که ۵۸ 

هزار و ۶۰۶ میلیارد ریال ارزش داشت.

افزایش  با  مقابله  بر  تاکید  با  رئیس جمهور 
با  غیرقابل توجیه قیمت کالاها، گفت: همزمان 
تولید،  کیفیت  بهبود  و  تولید  رونق  برای  تلاش 
عرضه کالا به مصرف کننده و خریدار نهایی نیز 

باید مورد توجه باشد.
در  جمهور  رئیس  روحانی  حسن  حجت الاسلام 
عرضه  دولت،  اقتصادی  هماهنگی  ستاد  جلسه 
برنامه های اصلی  از  را  به قیمت مناسب  کالاها 
دولت در کنار رونق تولید برشمرد و افزود: باید با 
اصلاح مسیر تولید، توزیع و تعریف فرایندها در 
این زنجیره، در روند تعیین قیمت کالاها شفاف 

سازی انجام گیرد.
رئیس جمهور افزود: مقابله با گرانی بدون دلیل 
ایجاب می کند در کنار اعمال نظارت های تعریف 
شده برای دستگاه های مرتبط، با ایجاد شفافیت، 

زمینه نظارت عمومی را نیز فراهم کنیم.
مواد  قیمت  بدانند  باید  مردم  کرد:  تاکید  وی 
تولید  شده  تمام  و  محصول  ساخت  برای  اولیه 
محصولات چگونه است و وقتی کالایی به دست 
مردم می رسد چه مسیری برای تعیین قیمت را 
طی کرده است این شفافیت هم موجب نظارت 
عمومی و مقابله با فساد و گرانی خواهد بود و هم 

رقابت را در اقتصاد رقم خواهد زد.
رئیس جمهور افزود: همه تولیدکنندگان به ویژه 
دستگاه های دولتی موظف هستند فرایند قیمت 
گذاری و عرضه سریع و آسان کالاهای تولیدی 
به ویژه مواد اولیه را مشخص کرده و برای مقابله 

با معضل گرانی اقدامات موثر را انجام بدهند.

مورد  در  قیمت  افزایش  اینکه  بیان  با  روحانی 
غیر  عمومی  و  دولتی  بخش  در  که  کالاهایی 
دولتی تولید می شود به هیچ عنوان قابل قبول 
زمینه  در  باید  عمومی  بخش  گفت:  نیست، 
کنترل قیمت ها با تعریف فرایند تعیین قیمت ها 
در  بتوانیم  تا  باشد  پیشتاز  گرانی  با  مقابله  و 
پدید  روزهای سخت  و  اقتصادی  شرایط جنگ 
آمده از معضل کرونا، فشار اقتصادی را بر مردم 

کاهش دهیم.
رئیس جمهور تاکید کرد: بورس کالا باید تقویت 
شود و با شفافیت عرضه و تقاضا و خارج کردن 
تولیدی  کالاهای  قیمت  بازانه،  سفته  عملیات 

کشور را به سطح منطقی برساند.
تولید  سطح  افزایش  از  قدردانی  با  روحانی 

در  که  پتروشیمی  و  فولاد  مانند  کالاهایی  در 
وارداتی  کالاهای  فهرست  در  قبل  سال های 
کشور بودند و اکنون به فرصت صادراتی کشور 
تبدیل شده اند، تاکید کرد: در کالاهایی که کشور 
می توان  بازار  کردن  شفاف  با  دارد  تولید  مازاد 
رابطه  این  در  و  یافت  دست  منطقی  قیمت  به 
سازمان  و  صمت  وزارت  به  را  لازم  دستورات 

بورس صادر کرد.
فعالان  از  قدردانی  با  همچنین  جمهور  رئیس 
و  سیاست ها  با  همراهی  در  کشور  اقتصادی 
برنامه های دولت در این زمینه، گفت: در شرایط 
در  دیگری  زمان  هیچ  با  که  اقتصادی  خاص 
با  دولت  نیست،  مقایسه  قابل  کشور  تاریخ 
تولید  کارآفرینان،  مجاهدانه  و  موثر  همکاری 

بدون  اقتصاد  معتبر،  صادرکنندگان  و  کنندگان 
نفت را عملیاتی و در این شرایط سخت اقتصاد 

کشور را مدیریت کرده است.
اقتصادی  جنگ  اهداف  تبیین  با  روحانی  وی 
محور  اصلی ترین  کشور  فروپاشی  که  دشمن 
که  بود  این  دشمنان  برنامه  گفت:  بود،  آن 
بگذارد  تاثیر  گونه ای  به  فشارها  و  تحریم ها 
ضروری  مایحتاج  تامین  برای  حتی  مردم  که 
بعد  امروز  اما  شوند  مواجه  مشکل  با  نیز  خود 
از گذشت بیش از دو سال از تحریم ها، دولت 
توانسته با همکاری و همراهی مردم و فعالان 
اقتصادی، نه تنها در تامین کالاهای اساسی و 
ضروری جامعه بلکه در زمینه تامین مواد اولیه 
آنکه  ضمن  باشد  داشته  موفقیت  کالاها  تولید 
و جهش  رونق  به  حتی  مسیر  این  در  توانسته 

بدهد. تولید سرعت 
بانک مرکزی گزارش  این جلسه رئیس کل  در 
منابع و مصارف ارزی کشور برای سال ۹۹ را به 

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ارائه کرد.
رئیس جمهور نیز بر اجرای سیاست های ارزی بر 
ابلاغی نحوه برگشت  مبنای دستورالعمل جدید 

ارز به چرخه اقتصاد تاکید کرد.
روحانی با اشاره به تداوم فشار اقتصادی دشمن 
تمامی  رغم  به  است  مصمم  دولت  کرد:  اعلام 
نیازهای  تامین  برای  منظمی  برنامه  فشارها 
ارزی کالاهای اساسی و مواد اولیه و واسطه ای 
واحدهای تولیدی اجرا و در بازار ارز تعادل لازم 

را ایجاد کند.

از  اینکه طرح سوال  بیان  با  رئیس جمهور  از  اصلی سوال  طراح 
با  رئیس جمهور می تواند برای کشور و مردم مفید باشد، گفت: 
طرح سوال از رئیس جمهور، می توان پرونده تخلف وی از قانون 

را به قوه قضائیه ارسال کنیم.
نماینده  موسوی لارگانی  ناصر  سید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
بیان  با  الف  با  گفتگو  در  اسلامی  شورای  مجلس  در  فلاورجان 
اینکه رئیس جمهور در مراحل اجرای قانون و همچنین عدم اجرای 
دقیق قانون از جمله لایحه بودجه سالانه تخلفاتی دارد، گفت: ما 

نمایندگان خواهان رسیدگی به این تخلفات از سوی قوه قضائیه 
در  وی  از  سوال  طرح  با  خواهیم  می  راستا  همین  در  و  هستیم 

صحن مجلس، پرونده تخلف وی را به قوه قضاییه ارسال کنیم.
وی با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین نتایج طرح سوال از رئیس 
افزود:  باشد،  قضائیه  قوه  به  وی  تخلف  ارجاع  تواند  می  جمهور 
اگر پرونده تخلفات رئیس جمهور به قوه قضائیه ارسال شود، قوه 
با وی  احراز تخلف  بررسی و در صورت  را  آن  تواند  قضائیه می 

برخورد قانونی داشته باشد.

رئیس  از  سوال  طرح  اینکه  بیان  با  مجلس  رئیسه  هیات  عضو 
در حال حاضر  رئیس مجلس شده، تصریح کرد:  تحویل  جمهور 
ما منتظر تعیین وقت از سوی مجلس جهت حضور رئیس جمهور 
در صحن مجلس هستیم. حجت الاسلام موسوی لارگانی افزود: 
دارد و  برای مردم و کشور  فوایدی  از رئیس جمهور  طرح سوال 
برخلاف تصور عده ای، نمایشی نیست و می تواند خروجی مهمی 
داشته باشد. وی تاکید کرد: نمایندگان طراح سوال از رئیس جمهور 

هم منافع ملی را در نظر دارند و هم منافع مردم را.

عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت اظهار 
داشت: مشکل اصلی این است که در ۲ سال اخیر تولید ما پایین 
آمده و مسئولین سیاست گذاری صنعت خودرو به جای اینکه به فکر 
تقویت تولید باشند به فکر راحتی برای خرید عده ای دیگر هستند 
و عملا رانت ده ها هزار میلیارد تومانی به یک میلیون و ۶۰۰ هزار 

نفر داده اند.
امیرحسن کاکائی درباره امکان تغییر هر سه ماه یکبار قیمت خودرو 
و بازخوردهای آن در افزایشی شدن قیمت، اظهار داشت: بیش از 
دو سال است که سیاست گذاران برای کنترل قیمت خودرو آن را از 
طریق خودروسازان اعمال می کنند. این اقدام نتیجه مطلوبی نداده، 
نه تنها قیمت ها در بازار کنترل نشده بلکه هزاران میلیارد تومان به 
صنعت خودرو ضربه زده و در نتیجه منجر به تضعیف این صنعت 

شده است. 
وی افزود: هر قدر مسئولین دستوری کار کنند اتفاقی نمی افتد، وقتی 
نرخ دلار بالا می رود قیمت ها بالا می رود و اما اینگونه نیست که هر 
زمان قیمت دلار کاهش یابد قیمت خودرو هم لزوما پایین بیاید. 
واقعیت بازار امروز عملا ربطی به قیمت گذاری ندارد، در عمل قیمت 
بازار با اتفاقات بازار سرمایه و به طور خاص ارزش ریال تناسب دارد.

که  است  این  واقعیت  کرد:  تصریح  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
اکنون سیاست گذارانی که با منطق اقتصادی آشنا شده اند و حتی 
اگر بلد هم نبودند واقعیت های چرخه اقتصادی به آنها قبولانده که 

باید قیمت خودرو در خودروسازی آزاد شود ولی کسی شجاعت این 
کار را ندارد. اکنون شورای رقابت اعلام کرده سه ماه یکبار تغییر 
قیمت اعمال می شود، امسال طبق پیش بینی همه اقتصاددانان تا 
پایان سال یک تورم ۴۰ درصدی خواهیم داشت، صنعتی که لب مرز 
جلو می رود و میلیاردها تومان ضرر می دهد، اگر قیمت ها را بروز نکند 
نابود می شود. وی تاکید کرد: در ۲ سال گذشته از ۴۰ هزار میلیارد 
تومان به این صنعت زیان وارد شده که بیش از نصف ترنور یک 
سال هر دو خودروساز است و ۴۰ سال طول می کشد این زیان را 
با سود حاصل از عملیات جبران کنند. اکنون شورای رقابت راه حل 
میانی را بکار برده که سعی می کند تنش ایجاد نشود، هر چند قیمت 
بازار واقعی است و با آن نرخ خرید و فروش می شود که متناسب با 

ارزش ریال است.
کاکائی گفت: دولت و سیستم قانون گذاری سعی کردند در این مدت 
با بگیر و ببند مسئله را حل و مدیریت کنند، چند بار امتحان کردند 
و هر بار شکست خوردند چند وقت اخیر هم قیمت ها را از سایت ها 
برداشتند. به هرحال در بازار آزاد تبادل و عرضه و تقاضا، قیمت و 
ارزش کالای واقعی را تعیین می کند، مثلا اگر کسی ورق آهن داشته 
باشد هر قدر هم دولت دستور بدهد و جلوی خرید و معامله را بگیرد، 
کسی که ورق آهن دارد به قیمت روز می خرد و می فروشد. وقتی در 
بازار بین المللی قیمت بالا می رود در ایران هم تاثیر دارد، حتی اگر 

دولت جلوی تمام نمایشگاه داران و فروشندگان را بگیرد. 

این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: ما همیشه دنبال مقصر می گردیم 
و اولین متهم هم نمایشگاه داران و سایت ها هستند، مشکل اصلی 
مسئولین  و  آمده  پایین  ما  تولید  اخیر  سال   ۲ در  که  است  این 
تولید  تقویت  به فکر  اینکه  به جای  سیاست گذاری صنعت خودرو 
باشند به این فکر راحتی برای خرید عده ای دیگر هستند و عملا 
نفر  هزار   ۶۰۰ و  میلیون  یک  به  تومانی  میلیارد  هزار  ده ها  رانت 
داده اند، در بهترین حالت اگر به هر نفر یک خودرو داده باشند ۴۰ 
هزار میلیاردی که خودروسازان زیان و بالای ۸۰ هزار میلیاردی که 
خریداران سود کردند و به نوعی به برخی رانت و یارانه داده شده 
است، در حالی که می توانستند به ۵۸ میلیون نفر یارانه بدهند که کل 

یارانه در این صورت ۳۲ هزار میلیارد تومان می شود.
وی افزود: بگیر و ببند پاسخ موقتی دارد، مثلا سکه در ابتدای ۹۷ 
به وفور فروخته شد آیا قیمت پایین آمد؟ سلطان سکه اعدام شد، 
آیا قیمت پایین آمد؟ چرا اکنون باز هم بالا رفته؟ آیا سلطان سکه 
وقت  هر  است،  همین  اقتصادی  واقعیت  خیر،  آمده؟  بوجود  جدید 
درست عمل می شود قیمت پایین می آید. آیا در این هفته که قیمت 
پایین آمده کسی قیمت گذاری کرده؟ خیر، اتفاقاتی در اقتصاد کلان 
رخ داده که مردم آرامش پیدا کردند و ارزش ریال بالا رفت. اکنون 
خودرو نیز یک کاملا کالای سرمایه ای شده، نمایشگاه داران هم در 
این بین نقشی ندارند، مقصر سیاست گذاران هستند که باید مشکل 

تولید را حل کنند.

است  متداول  می گوید  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  عضو 
وارد  مسئولان  قیمت ها،  افزایش  از  ماه ها  گذشت  از  پس  معمولا 
میدان می شوند که می توان عملکرد آنها را به نوشدارویی پس از 
باز  قبلی  بهای  به  کالاها  قیمت  کرد چراکه  تشبیه  مرگ سهراب 

نمی گردد.
در  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  عضو  سیاه کلی  لطف ا... 
گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت با انتقاد از افزایش قیمت 
قطعات یدکی خودرو، گفت: رشد نرخ ارز حداکثر ۲۰ درصد، قیمت 
قطعات یدکی خودرو را افزایش داده و موجب گرانی آن می شود، 
قیمت ها  بازار  در  دلالان  فعالیت  دلیل  به  که  است  حالی  در  این 

سر به فلک گذاشته است. نماینده مردم قزوین در مجلس شورای 
اسلامی افزود: مسئولان نباید نسب به گرانی افسارگسیخته قطعات 
یدکی خودرو بی توجه باشند زیرا گرانی این محصولات عایدی برای 
قطعه سازان نیز ندارد و واسطه گران از طریق احتکار و دلالی زمینه 

افزایش قیمت ها را فراهم کردند.
از مصرف کننده، تعزیرات و  وی اظهار کرد: سازمان های حمایت 
نهادهای نظارتی باید با جدیت و فوریت به موضوع ورود کرده و پس 

از برخورد با متخلفان، قیمت ها را کاهش دهند.
ورود دیرهنگام سازمان نظارتی های به موضوع برخورد با گرانی ها 

همچون نوشدارویی پس از مرگ سهراب است

این نماینده مردم در مجلس یازهم با بیان اینکه دستگاه های نظارتی 
باید آنلاین بوده و در لحظه با گرانفروشی و سوداگری برخورد کنند، 
افزایش  از  از گذشت ماه ها  اضافه کرد: متداول است معمولا پس 
قیمت ها، مسئولان وارد میدان می شوند که می توان عملکرد آنها را 
به نوشدارویی پس از مرگ سهراب تشبیه کرد چراکه قیمت کالاها 
به بهای قبلی باز نمی گردد. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
با بیان اینکه شورای رقابت و سازمان نظارتی باید با ورود به موضوع 
گرانی قطعات یدکی خودرو از جولان دلالان جلوگیری کنند، ادامه 
داد: علیرغم اینکه در سایر کشورها نظارت ها آنلاین و به روز است 

اما در ایران همچنان از سازوکارهای سنتی استفاده می شود.

را  توضیحاتی  مازندران  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
درخصوص اخذ سند برای یک پلاک از ۱۱پلاک ثبتی دماوند )از 

دامنه تا قله( ارائه کرد.
»حجت الاسلام ابراهیم حیدری جناسمی« مدیرکل اوقاف و امور 
خیریه استان مازندران درباره خبری مبنی بر اینکه سازمان اوقاف 
برای یک پلاک از ۱۱ پلاک ثبتی دماوند )از دامنه تا قله( از دامنه 
تا قله دماوند سند وقفی گرفته است، گفت: اینکه گفته می شود سند 
وقفی برای قله دماوند صادر شده است، واقعیت ندارد و عده ای قصد 
سوءاستفاده از این فضا را دارند. دست هایی درکار است که قصد دارند 

موقوفات را منکوب کرده و از این فضا سوء استفاده کنند.
وی درباره این موقوفه گفت: قله دماوند وقف نیست، بلکه موقوفه 
یکی از یال های دماوند است که به عنوان مرتع ملار شناخته شده 
است. ملار دارای دو مرتع است که برای یکی از آنها نقشه برداری 

صورت گرفته است و حدود دو هفته قبل قصد داشتیم، با رییس 
داشته  قضاییه جلسه ای  قوه  معاون  و  اسناد کشور   ثبت  سازمان 
باشیم تا مباحث مربوط به سند آن بخش انجام شود که الحمدا... 
این جلسه برگزار نشد، چراکه اگر این اقدام صورت می گرفت امروز 
با این وضعیتی که عده ای سودجو ایجاد کرده اند، قطعا سر ما را 

می بریدند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان مازندران خاطرنشان کرد: برای 
یال دیگر این مرتع در سال ۸۲ سند دفترچه ای به نام موقوفه صادر 
شده است. وقفنامه این منطقه مربوط به سال ۱۳۴۱ است و برای 
دیروز و امروز نیست و اینگونه نیست که با حضور امروز من در اوقاف 
یا مدیران امروزی صورت گرفته باشد، این منطقه در سال ۴۱ و قبل 
از انقلاب وقف شده است و همه اسناد آن موجود است. این وقف 

برای خیرات و مبرات و برای مردم سکنه این منطقه است.

پوکه های  نیز  منطقه  این  در  کرد:  تصریح  حیدری  حجت الاسلام 
اوایل دهه ۹۰ عده ای  معدنی وجود دارد که چندین سال قبل در 
قصد سوءاستفاده از این منطقه و برداشت پوکه های معدنی را داشتند، 
اما اوقاف مخالفت کرد. در حال حاضر نیز با توجه به اینکه احساس 
کردند، فضای آق مشهد باز است و می توانند بر علیه اوقاف حرف 
و حدیث هایی داشته باشند قصد دارند از این فضا به نفع خودشان 
که  دارد  وجود  معدنی  پوکه های  منطقه  این  در  کنند.  سوءاستفاده 
عده ای قصد سوءاستفاده از آن را دارند و در سال ۹۴ یا ۹۳ نیز رییس 
اجازه  و  کرد  ورود  منطقه  این  به  مازندران  استان  دادگستری  کل 
برداشت را حتی از اوقاف گرفته است و هیچ کسی برداشت نمی کند، 
اگرچه امروز عده ای به صورت آزاد پوکه های معدنی را برمی دارند و 
با نیسان و ماشین ها حمل می کنند، اما اوقاف هیچ گونه ورودی هنوز 

در این زمینه نداشته است.

رئیس جمهور :

بورس کالا باید تقویت شود

عضو هیات رئیسه مجلس :

طرح سوال از رئيس جمهور ادامه دارد

عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت :

اوضاع با بگير و ببند حل نمي شود

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس :  قيمت ها سر به فلک كشيده است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران :

موضوع سند وقفی برای قله دماوند واقعيت ندارد


